
w w w . s h a h r v a n d - n e w s p a p e r. i r

2

صاحب امتياز: جمعيت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران
مدیرمسئول: اسماعيل رمضانی

www.shahrvand-newspaper.ir

دفتر مرکزی: تهران ،  فلکه د       وم صاد       قیه- ابتد       ای  بزرگراه 
محمد       علی جناح-  کوچه شهید        طاهریان، شماره 24
کد       پستی:1481635353- فكس: 44956100

تلفن : 44956101-8 
چاپ: هنر سرزمین سبز- تلفن: 66818168
شبکه توزیع فروش : شرکت نشر گستر امروز

تلفن: 54081000 
تلفن سازمان آگهی ها: 44956200-2  

فكس:44956107  سامانه پیامکی: 5000262662
میثاق نامه اخلاق حرفه ای روزنامه شهروند را در سایت بخوانید
http://shahrvand-newspaper.ir/Misagh_Name

instagram.com/Shahrvand-Newspaper

عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

»اصلاح قانون انتخابات« هم از آن دست موضوعاتی است 
که چه وقتی در حد یک لایحه بود و چه بعدتر که در قالب 
یک مصوبه به شــورای نگهبان رفت، حاشــيه های زیادی 
داشــت. از بين تمام بندها و مواد این مصوبــه هم دو مورد 
بيشتر از بقيه داستان ساز شدند، یکی استانی شدن انتخابات 
مجلس و دیگری محدودیت حداکثر سه دوره عضویت به  
عنوان نماینده بــرای نامزدها که باعث حذف بســياری از 
چهره های قدیمی مجلس مانند عارف، لاریجانی، مطهری 
و... می شد. از بين این دو مورد هم بحث استانی شدن بيشتر 
از دیگری محل بحث افراد و نهادهای مختلف شد تا جایی 
که خيلی ها پيش بينی می کردند که شورای نگهبان خيلی 
به آن چراغ سبز نشــان ندهد. حرف های دیروز عباسعلی 
کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان، هم نشان داد که این 
پيش بينی اشتباه نبوده اســت. او گفت: »این شورا به طرح 
اصلاح قانون انتخابات ایراداتی گرفته کــه این ایرادات را تا 
ظهر امروز )شنبه( به مجلس ارسال می کنيم.« کدخدایی 
در گفت وگوی زنده تلویزیونی گفت: »این مصوبه مجلس 
بيش از 10 مورد ابهام، 4 مورد ایراد خلاف شــرع و تعدادی 
ایراد خلاف قانون دارد. سعی خواهيم کرد نظرات تفصيلی 
شورای نگهبان از ایرادات و ابهامات این شورا به طرح اصلاح 
قانون انتخابات را تا ظهر امروز )دوشنبه(  به مجلس ارسال 
کنيم. طرح اصلاح قانــون انتخابات مجلــس طبق روال 
هميشگی در جلسات فوق العاده شورای نگهبان بررسی شد 
که بر این اساس موارد متعددی محل ابهام واقع شد به دليل 
این که متن مصوب به خوبی گویا نيست.« آخرین قسمت 
از حرف های کدخدایی بيشتر از قبلی ها مورد توجه و بحث 
قرار گرفت،  آنجا که گفت: »شورای نگهبان با استانی شدن 
انتخابات مشکلی ندارد اما این طرح ناقض حقوق نامزدها و 
مردم بوده و کاهش مشارکت مردم در انتخابات را به دنبال 

دارد. عدالت انتخاباتی با طرح استانی شدن انتخابات تأمين 
نشده است.«

برخی کارشناســان این بخش از حرف های کدخدایی 
را مغایر با وظایف و حدود اختيارات شــورای نگهبان اعلام 
کردند مانند کامبيز نوروزی، حقوقدان که به »شــهروند« 
گفت: »بــدون توجه به جزیيات مصوبه ای که به شــورای 
نگهبان فرستاده شده و این که چه ایراداتی به آن وارد است یا 
نيست باید بگویيم که شورای نگهبان نمی تواند مصوبه ای را با 
این استدلال که ناقض حقوق نامزدها است و یا باعث کاهش 
مشارکت مردم می شود، رد کند.« او ادامه می دهد:   »وظيفه 
شورای محترم نگهبان این است که مصوبات مجلس را از بعد 
قانونی و فقهی و شرعی بررســی کرده و در صورت مغایرت 
آنها با این ابعاد، مصوبات را به مجلس برگرداند؛ اما ارایه نظر 
کارشناسی در مورد سایر ابعاد و تاثيرات مصوبات در حيطه 
اختيارات شورای نگهبان نيست.« نوروزی گفت: »ممکن 
است کارشناسان شــورای نگهبان احساس کنند که فلان 
مصوبه اقتصادی مجلس تأثير بدی بر بــازار می گذارد، آیا 
حق دارند در این رابطه اظهار نظر کنند و با اتکا به این نظر 
مصوبه را به مجلس برگردانند؟ قطعا نه، آنها صرفا باید بررسی 
کنند که آیا مصوبه با شرع و قانون در تضاد هست یا نه.«از آن 
طرف نجات الله ابراهيميان، عضو حقوقدان شورای نگهبان، 
نظر دیگری دارد و حرف های کدخدایی را نتيجه تفســير 
قانون اساسی می داند. او به »شهروند« گفت: »قانون اساسی 
مفاهيم متعددی در حيطه حقوق ملت دارد که برخی از آنها 
در زمينه نحوه برگزاری انتخابات آمده؛ مثلا این که بخشی از 
اداره حکومت باید بر مبنای مشارکت عمومی باشد و زمينه 
برای مشارکت هر چه بهتر مردم در انتخابات فراهم شود. در 
بخش های دیگری هم به مباحثی مانند لزوم تأمين انسجام و 
وحدت ملی اشاره شده است که همه اینها می توانند به  عنوان 

ابزار داوری شــورای نگهبان در مورد مغایرت یک مصوبه با 
قانون باشند مثلا اگر مصوبه ای منجر به کاهش مشارکت یا 
خدشه دار کننده وحدت ملی شود، شورای نگهبان می تواند 
به آن ایراد وارد کند.«او تأکيد کــرد: »در متن ایراداتی که 
شورای نگهبان به مجلس می دهد ارجاعات قانونی مشخص 
خواهند بود؛ مثلا نوشته خواهد شد که فلان بند یا ماده یا 
تبصره مصوبه مجلس با فلان ماده قانونــی مغایرت دارد. 
بنابراین حرف های آقای کدخدایی اگر چه به شکل یک نظر 

کارشناسی مطرح شده اما اشاره به مفاهيم قانونی دارد.«
اصغر سليمی، دبير کميسيون شــوراها و امور داخلی 
مجلس کــه ایرادات شــورای نگهبان بــه آن ارجاع داده 
می شود، در مورد سرنوشت این مصوبه هم به »شهروند« 
می گویــد: »از آنجا که ایــن مصوبه چندین بــار  در ادوار 
مختلف مجلس بررسی شده است، بعيد به نظر می رسد که 
نماینده ها تمایلی به اعمال تغييرات آن نشان بدهند، از آن 
طرف روی خوش نشان دادن مجمع تشخيص مصلح نظام 
به این مصوبه هم بعيد است، بنابراین باید دید که نماینده ها 
چه تصميمی می گيرند.«او پيش بينــی اش در مورد نظر 
مجمع تشخيص مصلحت نظام را این طور توضيح می دهد: 
»این طور که از اظهار نظر اعضای مجمع تشخيص مصلحت 
نظام برمی آید، من فکر می کنم برخی قسمت های مصوبه 
مجلس را در مغایرت با سياســت های ابلاغ شــده از سوی 
رهبری اعلام کنند. به همين دليل توصيه ام این اســت که 
مصوبه در کميسيون تخصصی بيشتر بررسی شود و نظرات 
کارشناسی بيشتری را برای رفع مشکلات موجود در آن  به 
کار بگيریم؛ چون بسياری از تغييراتی که در مصوبه اعمال 
شــد نه حاصل کار کارشناسی در کميسيون تخصصی که 
حاصل تجميع ایده های فی البداهــه نماینده ها در صحن 

علنی مجلس بود.«

امر مردانه و زنانه! 
سعید اصغرزاده
معاون سردبیر

دیروز پنج خبر توجه مــرا به خود جلب کرد که هر یک 
ویژگی خاصی داشــت. یکــی دوچرخه ســواری زنان را 
همردیف با سگ گردانی دانسته بود، یکی خواهان راه اندازی 
شبکه ای زنانه در رسانه ملی شده بود، یکی دستور داده بود 
زنان معاون استاندار شوند، یکی براساس لياقتش سرپرست 
شرکت هواپيمایی شده بود و یکی به واسطه نبود امکانات 
احتمال داشت با فرزندی که حامله است، تلف شود، اما ایثار 
انسانی توسط دو مرد نجاتش داد. خلاصه خطی این پنج 

خبر را با هم بخوانيم:  
1- امام جمعه اصفهان از دادستان درخصوص جلوگيری 
از مسأله دوچرخه سواری زنان، سگ گردانی و بی حجابی 

تشکر کرد.
2- مدیر جامعه الزهرا با پيشــنهاد ایجاد شــبکه زنانه 
در رســانه ملی، از آمادگی این موسســه برای همکاری با 

صداوسيما خبر داد.
3- ســخنگوی وزارت کشــور گفــت کــه عبدالرضا 
رحمانی فضلی دستور داده زنان به سمت معاون استاندار 

منصوب شوند.
4- فرزانه شــرفبافی، بــه عضویت هيأت مدیره شــرکت 
هواپيمایی کيش درآمد و سرپرست این شرکت هواپيمایی شد.

5- ویدیوی عبور دادن زن بــاردار با برانکارد از رودخانه 
طغيان کرده و بدون پل در نيکشهر، مورد توجه قرار گرفت. 
طبيعی است که بپذیریم در این سال ها خشونت هایی  
پنهان و آشــکار نه تنها  عليه زنان که عليه مردان و حتی 
حيوانات نيز اعمال شده اســت. به تعبير ما اگرچه اغلب 
مردان رفتارهای مردانه و اغلب زنان رفتارهای زنانه دارند، 
اما تمامی این رفتارها متاثر از نقش ها و انتظارات اجتماعی از 
آنان است. اجتماع تغيير کرده، آیا نقش ها نباید تغيير کند؟ 

 یونگ از مفاهيم آنيما و آنيموس برای توضيح این مسأله 
اســتفاده کرده اســت. آنيما یا روح زنانگی که در مردان 
وجود دارد، کمک می کنــد تا بتوانند حمایتگر، عاطفی و 
احساساتی باشند و آنيموس یا روح مردانه موجود در روان 
زنان باعث می شود بتوانند اعمال نفوذ و قدرت یا پرخاش و 

تندخویی کنند.
نکته اساسی این است که انسان این قابليت را دارد که با 
آموزش و تمرین  بخش هایی از روان خود را که تحت تاثير 
نگاه های سنتی تنبل شــده و کارایی خود را ازدست داده 
اســت، قوی کرده و دوباره به کار بيندازد، بنابراین شــاید 
نيازی به بخشنامه و افعال دستوری نباشد. شاید نيازی به 

بگير وببند هم نباشد.
و دست آخر این که هميشه بهره مندان اصلی یا برعکس، 
افرادی که از تبعيضی متاثر می شوند یا رنج می برند، بهتر 
از هر فرد و ســازمانی قادر به حل مشکلات هستند. اما از 
آنجایی که حل مشــکل )یا زندگی کردن زنان همدوش 
مردان در جامعه امروز ایران( مســتلزم شــناخت دقيق 
مشکل ، ریشه ها و پيامدهای آن است، اغلب حضور یک ناظر 
بيرونی آگاه و بی طرف می تواند به کشــف ابعاد ناشناخته 
مشکل کمک کند. این ناظر حتما تریبونی در اختيار ندارد! 
این ناظر حتما مسئوليتی در دولت و حکومت ندارد! این 
ناظر می تواند همان سازمان  مردم نهادی باشد که به دليل 
کارکرد تسهيلگری و دغدغه اش برای ایجاد تغيير، نقش 
موثری در این روند داشــته باشد همان فعالان اجتماعی 
حقوق انسانی. همان کمپين هایی که با مساعدت تک تک 
آحاد افراد جامعه )چه زن و چه مرد( راه اندازی می شــود. 

همان....

یادداشت

چرا شورای نگهبان مصوبه اصلاح قانون انتخابات را به مجلس برگرداند

ایراد قانونی یا توصیه کارشناسی؟

 

در یک ماه گذشته همه حلقه های صنعت مرغ گوشتی 
ازجمله توليدکنندگان مرغ گوشتی 500 ميليارد تومان 
و پرورش دهندگان جوجه یک روزه 80 ميليارد تومان از 
این موضوع متضرر شده اند. این خبری است که برومند 
چهارآیيــن، مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران 
گوشتی کشور به ایرنا داده و گفته: »در حال حاضر قيمت 
تمام شده مرغ زنده با محاسبه نرخ مصوب دولتی برای 
هر کيلوگرم کنجاله ســویا 2450 تومان، ذرت 1350 
تومان و جوجه یک روزه 2450 تومان در مرغداری ها باید 
9200 تا 9500 تومان و هر کيلو لاشــه 13 هزار و500 
تا 14 هزار تومان باشــد، درحالی کــه امروز قيمت مرغ 
زنده در مرغداری ها بين 7800 تا 8هزار تومان است.« 
به گفته وی، طــی دو هفته اخير حتی قيمت مرغ زنده 
به 6500تومان نيز در برخی از استان های کشور رسيده 
است و به همين دليل توليدکنندگان با مشکل جدی 
تامين نهاده ها با نرخ مصوب و دسترسی به موقع به این 
نهاده ها مواجه هســتند، درواقــع توليدکنندگان مرغ 
گوشــتی در یک ماه اخير از 1200 تا 3 هزار تومان روی 
هر کيلوگرم مرغ زنده گوشتی توليدی خود ضرر داده اند. 

تقلب در فروش مرغ 
چهارآیين درباره عرضه گوشت مرغ توسط برخی 
مغازه ها با نرخ هایی کمتــر از نرخ مصوب 11 هزار و 

500 تومان گفت: »عرضه گوشــت مرغ در مغازه با 
قيمت پایين تر از نرخ مصوب گاهی با بکارگيری 15 
تا 20 درصد خون آبه در کيســه مرغ، داشتن امحا و 
احشا و قطع غيراستاندارد مفصل خرگوشی همراه 
اســت که به وزن مرغ می افزایــد. این گونه خرید 
درنهایت به ضرر مصرف کنندگان تمام می شــود، 
زیرا مصرف کننده لاشــه 2500 گرمی خریداری 
کرده، اما درنهایت حدود 1500 تومان پول اضافی 
بابت خون آبه و اجزای غيرقابــل مصرف به ازای هر 
کيلوگرم گوشت مرغ پرداخت می کند.«وی افزود: 
»درحال حاضر بخشی از کاهش قيمت مرغ ناشی 
از پایين بودن توان خرید مــردم در اواخر ماه، توليد 
بدون برنامه و افزایش وزن مرغ زنده به سه کيلوگرم 
برای ماه مبارک رمضان توسط برخی توليدکنندگان 
است. این درحالی اســت که توليدکنندگان فقط 
ســود 10 تا 12 درصدی را برای ادامه فرآیند توليد 
نياز دارند، زیرا خودشان بخشی از این جامعه هستند 
و نمی خواهند به ضرر مصرف کنندگان عمل کنند، 
اما سياست فعلی بنيان های توليد را از رمق خواهد 
انداخت، بنابراین تجدیدنظر فوری در شرایط کنونی 
و ایجاد سهولت در فضای کسب وکار این صنعت یک 

ضرورت است.«

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی از وضع وخيم این صنعت خبر داد

ضرر 580 میلیارد تومانی 

ون
ریب

ت
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محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان گفت: »آینده برجام در اختيار جامعه بين المللی است؛ 
جامعه بين المللی تاکنون از برجام حمایت کرده اما حمایت ها بيشــتر به شکل بيانيه و به شکل اعلام 
مواضع سياسی بوده، لازم است اعلام مواضع سياسی به اقدامات عملی اقتصادی تبدیل شود که مردم 
ایران بتوانند از برجام منافع شــان را دریافت کنند. ما 4 دور از کميسيون مشترک برجام تعهد گرفتيم 
برای اقداماتی که باید انجام دهند، فکر کنم الان وقتش است و بسيار هم دیر شده برای این که کميسيون 

مشترک به تعهداتش عمل کند.«

محمدجواد ظریف:  

وقت عمل 
به تعهدات 
رسیده است
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اشيای بزرگ یا سنگين و همچنين 
ظروف شيشه ای ، ظروف چينی و 
سایر اشيای شکستنی و ظروف 

حاوی مواد خوراکی و شيميایی  را 
در قفسه های پایين کابينت و کمد 

قرار دهيد.

گاه
ن

پراید درشکه فلزی است!
محمد  حجت الاسلام 
امام جمعه  باقری،  جواد 
اســالم، گفت: »مفســد 
اقتصــادی فقــط امثال 
خــاوری و شيخ الاســلام 
نيستند که هزاران  ميليارد پول این مملکت و مردم 
را برداشتند و فرار کردند؛ هر کس با رانت و مدیریت 
قبيله ای به خاطر منافع شخصی اقتصاد کشور را 
مختل می کند مفسد اقتصادی است و باید بدون 
ملاحظه مجازات شــود؛ چرا نظــارت کافی بر 
خودروسازان ندارید که بی حساب و کتاب قيمت 
خودرو را افزایش می دهند؟ پراید درشــکه فلزی 
است. کدام مسئول خودروسازی کشور پراید سوار 
می شــود که این همه این خودروی بنجل را به 

مردم تحميل می کنيد؟«

انتصاب زنان در سمت های مدیریتی
 سید سلمان سامانی، 
سخنگوی وزارت کشور در 
تشــریح جلســه شورای 
معاونين وزارت کشور که 
صبح روز گذشــته برگزار 
شــد، گفت: »در این جلســه گزارشــی از روند 
ضابطه مندکردن انتصاب مدیران وزارت کشور و 
استانداری ها در دولت تدبير و اميد توسط معاونت 
توسعه مدیریت و منابع ارایه شــد. براساس این 
گزارش انتصاب زنان در ســمت های مدیریتی 
وزارت کشــور در دولت تدبير و اميد 27 درصد و 
جوانان 67 درصد رشد داشته است. امروز با دستور 
وزیر کشــور مقرر شــد که در ســاختار جدید 
استانداری ها برای انتصاب معاون توسعه مدیریت 
و منابع، حتی الامکان از زنان توانمند و شایســته 

استفاده شود.«

 چرا حقوق برخی معلمان
 اضافه نشد؟

 علی الهیــار ترکمن، 
معاون توســعه مدیریت و 
آموزش  وزارت  پشتيبانی 
علت  دربــاره   وپــرورش 
افزایش نيافتــن 400 هزار 
تومانی حقوق برخی معلمان گفت: »بحث افزایش 
حقوق یکی از تکاليف دولت اســت و سازمان های 
برنامه و بودجه و اداری و استخدامی براساس قوانين 
ذیربط سالانه بخشنامه افزایش حقوق را تصویب و 
به دســتگاه های اجرایی ابلاغ می کنند. آن چه در 
مصوبه مربوط آمده این است که افزایش 400 هزار 
تومانی حقوق خاص نيروهای رســمی و پيمانی 
آموزش وپــرورش اســت و بــه معلمــان ماده 
بيست و هشتی و دانشجومعلم ها تسری پيدا نکرده 
است. معلمان ماده 28، حقوق دوران کارورزی خود 
را می گيرند و حقوق رسمی برایشان برقرار نيست. 

 ۲ میلیون مشمول غایب داریم! 
در حــال حاضــر متولدین ســال 55 به بعد 
مشــمول قانون نظام وظيفه قــرار می گيرند. 
متولدین ســال 80 هم به تازگی جزو مشمولان 
شده اند. مجموع این بازه های زمانی به 35 سال 
می رسد و نکته ای که تازه مطرح شده این است 
که در طول این 35 سال تا الان،  حدود 2 ميليون 
مشمولی داریم که برای خدمت سربازی خودشان 
را معرفی نکرده اند یا به خدمــت نرفته اند. این 
آخرین آمار رئيس  اداره ســرمایه انسانی سرباز 
ستاد کل نيروهای مسلح بود که دیروز عنوان کرد. 
هرچند سردار موسی کمالی بين صحبت هایش با 
 خبرگزاری ایلنا دوباره تأکيد کرده: »پرونده قانون 
جریمه مشمولان غایب بسته شــده و به تاریخ 
پيوسته است و کسی دیگر منتظر  این اجرای این 
قانون نباشد .  « از دیگر مسائلی که سردار کمالی 
عنوان کــرده آموزش حرفه ای بــرای 200 هزار 
سرباز است که این  آموزش ها باید از طریق سازمان 
فنــی و حرفه ای، وزارت کشــاورزی، ســازمان 
عقيدتی-سياســی، وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات  در همه استان ها ارایه شود . 

رشد ۲77 درصدی ورودی 
سدهای کشور

ورودی آب به ســدها از ابتدای ســال آبی 
معادل 71.6 میلیــارد مترمکعــب بوده که 
نسبت به مدت مشــابه 277 درصد افزایش 
داشــته  اســت. به این ترتیب درحال حاضر 
40.9 میلیــارد مترمکعــب آب در مخــزن 
ســدهای کشور ذخیره ســازی شده. رئیس 
گروه بهره برداری از ســدهای کشــور درباره 
این افزایش حجــم عظیــم آب گفته: »91 
سد از ســدهای کشــور بیش از 90 درصد پر 
شده اند و تعداد  سدهایی که کمتر از 40 درصد 
پرشــدگی دارند، 26 سد هستند.« عسگری 
نژاد در ادامه تأکید کرده: »در شــرایطی که 
آوردهای  پیش بینی شــده به مخزن به دلیل 
وقوع خشکسالی محقق نشــود، برنامه ریزی 
به نحوی بازنگری می شود که بتوان تا حدی 
که تهدیدی  برای مسائل فنی، کمی و کیفی 
آب شــرب وجود نداشته باشــد از ذخایر آب 
مخازن بهره مند شد.« درواقع برنامه ریزی ها 
بنا به گفته  او طوری انجام می شود که تا جایی 
که بتوان از منابع آب ذخیره شده برای تأمین 
مصارف در سال های آینده بهره برد، مهار آب و 

 ذخیره سازی همچنان انجام خواهد شد. 
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کامبیز نوروزی، حقوقدان:
وظیفه شورای محترم نگهبان این است 

که مصوبات مجلس را از بعد قانونی و فقهی و 
شرعی بررسی کرده و در صورت مغایرت آنها 
با این ابعاد، مصوبات را به مجلس برگرداند؛ 

اما ارایه نظر کارشناسی در مورد سایر ابعاد و 
تاثیرات مصوبات در حیطه اختیارات شورای 

نگهبان نیست

 اصغر سلیمی، دبیر کمیسیون شوراها 
و امور داخلی مجلس:

توصیه ام این است که مصوبه در کمیسیون 
تخصصی بیشتر بررسی شود و نظرات کارشناسی 
بیشتری را برای رفع مشکلات موجود در آن  به کار 

بگیریم؛ چون بسیاری از تغییراتی که در مصوبه 
اعمال شد حاصل تجمیع ایده های فی البداهه 

نماینده ها در صحن علنی مجلس بود

نجات الله ابراهیمیان، عضو حقوقدان شورای نگهبان:
در متن ایراداتی که شورای نگهبان به مجلس می دهد 

ارجاعات قانونی مشخص خواهند بود؛ مثلا نوشته 
خواهد شد که فلان بند یا ماده یا تبصره مصوبه 

مجلس با فلان ماده قانونی مغایرت دارد. بنابراین 
حرف های آقای کدخدایی اگر چه به شکل یک نظر 
کارشناسی مطرح شده اما اشاره به مفاهیم قانونی 

دارد


